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سوارکاری از دیرباز تا کنون رشته خواص بوده. چه در سال های 
قبل از انقاب که این رشته مورد توجه دربار بود و چه پس از انقاب 
که سیاسیون به آن ارادت و نگاه ویژه ای داشتند و همین سبب شده تا 
این رشته معمولاً از کلونی خواص خارج نشده و چندان در دسترس 
سوارکاری  به  افراطی  نگاه  با  همیشه  رو  همین  از  نباشد.  عموم 
نگریسته شده و آن را ورزشی برای متمولین، سیاسیون و خواص 
می دانستند. برچسبی که سبب شد در دولت احمدی نژاد این رشته 
در انزوای مطلق قرار گرفته و چندان به آن توجهی نشود. از همین رو 
تقریباً در نیمه دوم دور دوم ریاست جمهوری احمدی نژاد این رشته 
کاماً در حاشیه قرار گرفت و از سال 9۰ به مدت 3 سال با سرپرست 
اداره شد تا کاماً باتکلیف باشد. آنچه برتافته از نگاه قهرآمیز دولت 
از اردیبهشت 9۰ با سرپرستی  سابق به این رشته بود. سوارکاری 
محمود حیدری اداره شده و خرداد ماه سال 93 و یک سال پس از 
استقرار دولت جدید، وزارت ورزش و جوانان وقت تصمیم گرفت تا 
رشته جذاب و مفرح سوارکاری را از باتکلیفی نجات داده و با برگزاری 
انتخابات، تکلیف این فدراسیون را روشن کند. در این انتخابات 
مسعود خلیلی از طیف کارگزاران و نزدیک به آیت الله هاشمی 
کاندیدای اصلی بود هر چند که عبدالرضا عزیزی رئیس کمیسیون 
اجتماعی وقت مجلس نیز به عنوان یک مدعی در انتخابات حضور 
داشت اما عاقه خانواده آیت الله به این رشته سبب شد تا خلیلی 
شانس نخست باشد و در نهایت با ۲6 رأی از جمع 34 رأی به عنوان 
رئیس جدید این فدراسیون شناخته شود. اتفاقی که 4 سال بعد 
دوباره تکرار شد و خلیلی در سال 97 این بار با یک رأی قاطعانه و 
کسب 37 رأی از 4۰ رأی، ریاست خود را برای 4 سال دیگر تمدید کرد 
تا کماکان در این رشته حضور داشته باشد. عاقه شخصی خلیلی به 
این رشته و ارتباطات وی به ویژه با سیاسیون سبب شده تا سوارکاری 
از رخوت چند سال گذشته خود فاصله گرفته و بدل به رشته ای زنده 
و پویا شود. رشته ای که حالا پیله انزوا را پاره کرده و توانسته در ویترین 
افکار عمومی بنشیند که این شاید مهم ترین دستاورد ریاست خلیلی 
به عنوان یک عاقه مند به این رشته باشد. به ویژه اینکه او به واسطه 
اینکه در صنعت اسب یکی از فعالین به شمار می رود، به بخش 
خصوصی نگاه ویژه ای داشته و از تمامی ظرفیت های آن به نفع 

پیشرفت سوارکاری استفاده کرده است.

 
ارتباطات بین المللی، عضویت جهانی

شاید مهم ترین دستاورد دوران ریاست 6 ساله خلیلی تا به 
امروز را بتوان در حوزه بین المللی دانست. سوارکاری ایران به دلیل 
همان نگاه افراطی و برخورد قهریه در سال های بعد از انقاب هیچ 
ارتباط بین المللی خاصی نداشت و حتی از عضویت فدراسیون های 

بین المللی برخوردار نبود.
سوارکاری  شدن  بین المللی  برای  گام  نخستین  در  خلیلی 
فدراسیون  رسمی  عضویت  به  توانست  ایران  و  کرد  اقدام  ایران 
جهانی اسب دوانی درآید. با پیگیری های به عمل آمده و حضور 
جلسات  در  سوارکارى  فدراسیون  طرف  از  اعزامی  نمایندگان 
لازم،  مستندات  ارائه  و  جهانی  فدراسیون  مسئولین  با  مختلف 
فدراسیون  عضویت   ،۲۰17 سال  عمومی  مجمع  در  نهایت  در 
سوارکاری ایران در فدراسیون جهانی اسب دوانی و کنفدراسیون آسیا 
مصوب شد. براساس اساسنامه فدراسیون جهانی، بعد از یک سال 
عضویت بدون حق رأی کشورمان، از سال ۲۰1۸ میادی فدراسیون 
سوارکاری ایران با حق رأی عضو رسمی و دائمی این فدراسیون 
به شمار می رود. با توجه به پذیرفته شدن عضویت کشورمان در 
فدراسیون جهانی اسب دوانی و فدراسیون آسیایی برای نخستین بار 
نمایندگان فدراسیون سوارکاری در اجاس دو روزه مجمع عمومی 
این فدراسیون در شهر پاریس شرکت کردند. فدراسیون جهانی 
اسب دوانی بیش از 1۲۰ عضو رسمی از کشورهای مختلف دارد و 
ایران نیز یکی از اعضای تازه وارد آن محسوب می شد. این حضور 
بنا به دعوت لوئیز رومانه رئیس فدراسیون جهانی اسب دوانی از 
رئیس فدراسیون سوارکاری ایران جهت شرکت در مجمع عمومی 
این فدراسیون در فرانسه، انجام شد. در این اجاس دو روزه در مورد 
اسب های  تبارنامه  کتاب  تدوین  اسبدوانی،  مقررات  در  مباحثی 
عضویت  آن  بر  عاوه  شد،  تصمیم گیری  و  مذاکره  و...  تروبرد 
فدراسیون کشورمان به سمع اعضای مجمع رسید. کتاب تبارنامه 
اسب های تروبرد ایران چندی پیش در کمیته بین المللی ذی ربط 
به تأیید رسیده بود و در این اجاس این موضوع در کمیته تخصصی 
مطرح شد. لوییز رومانه رئیس فدراسیون بین المللی اسب دوانی، 
درباره عضویت ایران در فدراسیون جهانی گفت: طی جلسه شورای 
سوارکاری  فدراسیون  اسب دوانی،  بین المللی  فدراسیون  اجرایی 
ایران به عنوان عضو جدید تأیید شد. باعث افتخار ما بود که میزبان 
جهانی  کنفرانس  پنجاه ودومین  در  ایران  سوارکاری  فدراسیون 
فدراسیون بین المللی اسب دوانی باشیم و از تاریخ برجسته ایران در 
زمینه اسب دوانی و پرورش اسب مطلع شویم. از طرف فدراسیون 
این  برای  روز افزون  موفقیت های  آرزوی  اسب دوانی  بین المللی 

فدراسیون داشته و مشتاق همکاری با این فدراسیون به عنوان عضو 
این  در  سوارکاری  بین المللی  ارتباطات  حوزه  در  هستیم.  جدید 
سال ها میزبان یک چهره جهانی معتبر نیز بوده. اینگمار دی وس 
رئیس فدراسیون جهانی سوارکاری FEI برای اولین بار خرداد ماه 
95 به ایران سفر کرد. رئیس FEI اولین رئیس فدراسیون بین المللی 
سوارکاری است که از زمان پیوستن ایران به FEI به کشورمان آمد. دی 
وس در این سفر ضمن بازدید از امکانات سوارکاری و باشگاه ها در 
 ،*CSI۲ تهران و حضور در فینال مسابقات بین المللی پرش با اسب
با محمود گودرزی وزیر وقت ورزش و جوانان و کیومرث هاشمی 
رئیس وقت کمیته ملی المپیک دیدار کرد. همچنین در یک جلسه 
مشترک با رؤسای کمیته های مختلف در محل دفتر فدراسیون از 
نزدیک با جامعه سوارکاری ایران آشنا و از مشکات سوارکاری مطلع 

شد.
 

کرسی های از دست رفته
در زمینه بین المللی البته فدراسیون سوارکاری علی رغم این 
پیروزی بزرگ، یک شکست تلخ را هم تجربه کرده. در پایان اجاس 
سالانه فدراسیون سوارکاری آسیا در شهر دوحه قطر در اسفندماه 
سال 1397، کاندیداهای معرفی شده از سوی فدراسیون سوارکاری 
ایران، مسعود خلیلی رئیس فدراسیون برای کسب کرسی نایب 
رئیسی آسیا و محمد کاظمیان، دبیر فدراسیون برای کسب کرسی 
ریاست کمیته پرش نتوانستند آرای لازم برای این جایگاه ها را به 

دست آورند و ایران از کسب کرسی قبلی خود هم بازماند.
در انتخابات نواب رئیس که ۸ کاندیدا برای کسب 3 کرسی 
)نایب رئیس دوم آسیا منتخب کشور میزبان بازی های آسیایی 
۲۰۲۲ است( به رقابت پرداختند و ۲5 کشور صاحب رأی در این 
اجاس )۲۰ کشور با نماینده و 5 کشور به صورت اعطای حق رأی( 
با معرفی 3 کاندیدا )فارغ از عنوان نایب رئیس اول، سوم و چهارم( 
آرای خود را به صندوق انداختند که در پایان شمارش آرا توسط 
کمیسیون 5 نفره انتخابات جرالد کوه از هنگ کنگ، رامین شفیعی 
از ایران، سرگئی بویکویچ از قزاقستان، عابد سالم خان از پاکستان و 
بدر الدرویش از قطر در حضور اعضای مجمع، نماینده ژاپن با کسب 
13 رأی به عنوان نایب رئیس اول معرفی و نماینده قرقیزستان با 
کسب 11 رأی توانست صاحب کرسی نایب رئیس سوم شود. مسعود 
خلیلی از ایران به همراه نماینده لبنان و نماینده اندونزی هر کدام با 
کسب 1۰ رأی به دور دوم راه یافتند که با رأی گیری دوباره، کاندیدای 
لبنان با کسب اکثریت آرا کرسی نایب رئیس چهارم را از آن خود کرد.

)محمد  ایران  از  کاندیدا  دو  هم  پرش  کمیته  انتخابات  در 
کاظمیان( و مالزی )یاپ مو سون( حضور داشتند که با توجه به سابقه 

بیشتر نماینده مالزی در رشته استقامت نسبت به پرش با اسب، 
شانس مناسب تری برای نماینده ایران مهیا بود اما در نهایت با 
پایان یافتن شمارش آرا، کاندیدای مالزی با کسب 17 رأی در مقابل 

۸ رأی محمد کاظمیان، توانست ریاست این کمیته را به دست آورد.
یاپ مو سون در صحبت های پیش از انتخابات با اعام اینکه 
تجربه بیشتری در رشته استقامت نسبت به پرش با اسب دارد، تأکید 
کرد که در صورت انتخاب، رامین شفیعی رئیس سابق کمیته پرش 
با اسب فدراسیون سوارکاری آسیا که به علت عدم معرفی از سوی 
فداسیون سوارکاری ایران امکان حضور در انتخابات را نداشت، عضو 
اصلی و مسئول اجرایی کمیته پرش خواهد بود و برنامه هایی که در 
چهار سال گذشته توسط ایشان اجرا شده با جدیت بیشتری پیگیری 
خواهد شد. این موضوع باعث شد تا علی رغم برنامه بهتر ارائه 
شده توسط محمد کاظمیان کاندیدای ایران نسبت به او، نماینده 
مالزی برنده انتخابات شده و ایران عماً کرسی چهار سال گذشته 
خود را از دست داد و هیچ نماینده ای از کشورمان عضو هیأت رئیسه 

فدراسیون سوارکاری آسیا نخواهد بود.
بعد از گذشت چند ماه از این اتفاق، فدراسیون ایران یک کرسی 
انتصابی را کسب کرد و محمد کاظمیان دبیر فدراسیون سوارکاری 
از سوی کنفدراسیون سوارکاری آسیا عضو کمیته پرش با اسب آسیا 

شد.
در حاشیه اجاس فدراسیون جهانی اسب سواری در مسکو، 
اجاس کنفدراسیون سوارکاری آسیا نیز برگزار شد. در این اجاس 
انتخاب  را  کمیته  هر  رؤسای  سوارکاری  کنفدراسیون  کمیته های 
کردند و رؤسای منتخب نیز اعضای هر کمیته را پیشنهاد می دهند 
که با پیشنهاد رئیس کمیته پرش با اسب آسیا، محمد کاظمیان دبیر 
فدراسیون سوارکاری ایران به عنوان عضو این کمیته منصوب شد. 
رئیس و اعضای کمیته های مختلف کنفدراسیون سوارکاری آسیا 

برای یک دوره 4 ساله انتخاب می شوند.
 

زنان خبرساز، چهره های جهانی
از  ایرانی  بانوی  دو  نام  همزمان  صورت  به  بار  اولین  برای 
فدراسیون سوارکاری در بین نامزدهای دریافت جایزه ویژه کمیته 
المپیک و پارالمپیک قرار گرفت. فدراسیون جهانی سوارکاری، مینا 
فراهانی عضو کمیته ژیمناستیک روی اسب فدراسیون ایران را در 
زمینه زنان فعال در ورزش سال ۲۰۲۰ به عنوان یکی از نامزدهای 

انتخابی به کمیته بین المللی المپیک معرفی کرده است.
این فدراسیون جهانی همچنین به منظور کسب جایزه کمیته 
بین المللی پارالمپیک به مناسبت روز جهانی زن هم نام غزاله 
منتظم رئیس کمیته پاراسوارکاری فدراسیون را به عنوان یکی از 
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سوارکاری در کورس بین المللی شدن
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